



**INTERNATIONAL COUNCIL FOR CANADIAN STUDIES  
CONSEIL INTERNATIONAL D'ÉTUDES CANADIENNES**

P.O. Box 64016, Holland Cross RO, 1620 Scott Street, Unit 8, Ottawa, Ontario, K1Y 4V1, CANADA  
☎ (819) 561-5383 <http://www.iccs-ciec.ca>

**Viceregal Patron/  
Patronne vice-royale**

Her Excellency the Right  
Honourable /  
Son Excellence la très honorable

**Julie Payette**  
C.C., C.M.M., C.O.M., C.Q., C.D.  
Governor General of Canada/  
Gouverneure générale du Canada

**Executive Committee/  
Comité exécutif**

President/Président  
**Munroe Eagles**  
USA/États-Unis

Past-President/Président-sortant  
**Stewart Gill**  
Australia/Australie

Treasurer/Trésorière  
**Jane Koustas**  
Canada

**The ICCS has associations in the  
following countries/  
Le CIEC a des associations dans  
les pays suivants:**

Argentina/Argentine  
Australia/Australie  
Belgium/Belgique  
Brazil/Brésil  
Canada  
Central European Countries/  
Pays de l'Europe centrale  
Chile/Chili  
China/Chine  
Cuba  
France  
German-Speaking Countries/  
Pays de langue allemande  
India/Inde  
Ireland/Irlande  
Israel/Israël  
Italy/Italie  
Japan/Japon  
Korea/Corée  
Mexico/Mexique  
New Zealand/Nouvelle-Zélande  
Nordic Countries/ Pays nordiques  
Paraguay  
Poland/Pologne  
Spain/Espagne  
The Netherlands/Pays-Bas  
Russia/Russie  
United Kingdom/Royaume-Uni  
United States/États-Unis  
Venezuela

**Thomas H. B. Symons**, C.C., O.Ont., FRSC, LL.D., D.U., D.Litt., D.Cn.L., FRGS, KSS

MAY 30, 1929 – JANUARY 1, 2021

It is with great sadness that the International Council for Canadian Studies/ Le Conseil international d'études canadiennes (ICCS/CIEC) acknowledges the loss of one of the pioneers in our field of Canadian Studies, Thomas H. B. Symons. Symons was a teacher and educator who was Founding President of Trent University in Peterborough, Ontario (1963-72). He went on to lead many Canadian and international organizations and initiatives.

Born in Toronto, Symons was educated at Crescent School, Upper Canada College, the University of Toronto Schools, Trinity College, University of Toronto and Oriel College, Oxford University.

Throughout his distinguished career he was a devoted advocate of Canada and her indigenous peoples. Canadianists everywhere will know that from 1972 to 1975, Symons led a national Commission on Canadian Studies. Its published findings, entitled *To Know Ourselves*, inspired a generation of scholars, policy makers and citizens dedicated to the study of Canada. Part critique of the neglect of Canada by universities in the country, and part blueprint for advancing the understanding of Canada at home and abroad, the "Symons Report", as the publication came to be known, gave encouragement and support to Canadianists everywhere. Significantly for our global Canadian Studies community, an entire chapter of the report was devoted to the state of Canadian Studies outside Canada. The government of Pierre Trudeau responded to the Report's recommendations in 1981 by establishing the program "Understanding Canada" under the (then) Department of External Affairs.

Reflecting on Symons' transformational impact on research and teaching on Canada, David R. Cameron wrote: "The Canadian studies movement from the 1960s to the 1990s played an indispensable role in fostering a broadly-based scholarly appreciation of Canada's life and times, in establishing Canada as a fit and fascinating subject of academic study, and in demonstrating its relevance both domestically and internationally. This is the foundation upon which the contemporary generation of Canadian scholars and scholarship rest. No one played a more substantial or creative role in establishing this foundation than Tom Symons. Throughout his long career, he has made an

incalculable contribution to the fostering of an understanding and appreciation of Canada." (in Ralph Heintzman, *Tom Symons: A Canadian Life*, Ottawa: University of Ottawa Press, 2011: 177-178)

On behalf of Canadianists all over the world, I offer our sincere condolences to his surviving family members and many friends.

---

**Thomas H. B. Symons**, C.C., O.Ont., FRSC, LL.D., D.U., D.Litt., D.Cn.L., FRGS, KSS

MAY 30, 1929 – JANUARY 1, 2021

C'est avec grande tristesse que le Conseil international d'études canadiennes / Le Conseil international d'études canadiennes (CIEC / CIEC) reconnaît la perte de l'un des pionniers de notre domaine des études canadiennes, Thomas H. B. Symons. Symons était enseignant et éducateur ainsi que le président fondateur de l'Université Trent à Peterborough, Ontario (1963-1972). Il a ensuite dirigé de nombreuses organisations et initiatives canadiennes et internationales.

Né à Toronto, Symons a fait ses études à la Crescent School, à l'Upper Canada College, aux écoles de l'Université de Toronto, à Trinity College, à l'Université de Toronto et à l'Oriel College de l'Université d'Oxford.

Tout au long de sa brillante carrière, il fut un ardent défenseur du Canada et de ses peuples autochtones. Les canadianistes du monde entier savent que de 1972 à 1975, Symons a dirigé une commission nationale au sujet des études canadiennes. Ses conclusions publiées et intitulées *Se connaître soi-même*, ont inspiré une génération de chercheurs, de décideurs et de citoyens dédiés à l'étude du Canada. En partie une critique de la négligence de l'étude du Canada par les universités canadiennes et en partie un projet pour faire progresser la compréhension du Canada sur les plans national et international, son étude, connue comme le «Rapport Symons», a encouragé et soutenu les canadianistes du monde entier. Il est à noter dans la communauté mondiale des études canadiennes, que Symons a consacré un chapitre entier à l'état des études canadiennes à l'extérieur du Canada. Le gouvernement de Pierre Trudeau a répondu aux recommandations du rapport en 1981 par la création du programme «Comprendre le Canada» sous le ministère des Affaires extérieures à l'époque.

En notant l'impact transformationnel de Symons sur la recherche et sur l'enseignement au Canada, David R. Cameron a écrit: «Le mouvement des études canadiennes des années 1960 aux années 1990 a joué un rôle indispensable en favorisant une appréciation scientifique générale de la vie et de l'époque du Canada, en établissant Le Canada en tant que sujet d'étude universitaire intéressant et fascinant, et en démontrant sa pertinence tant au pays qu'à l'étranger. C'est sur cette base que repose la génération contemporaine d'universitaires et de chercheurs canadiens. Personne n'a joué un rôle plus important ou créatif dans l'établissement de cette fondation que Tom Symons. Tout au long de sa longue carrière, il a apporté une contribution incalculable à la promotion d'une compréhension et d'une appréciation du Canada. (dans Ralph Heintzman, *Tom Symons: A Canadian Life*, Ottawa: University of Ottawa Press, 2011: 177-178)

Au nom des canadienistes du monde entier, nous offrons nos sincères condoléances à sa famille et à ses nombreux amis.

Munroe Eagles

President, *International Council for Canadian Studies/Conseil international d'études canadiennes (ICCS/CIEC)*

Professor and Chair, Department of Political Science

University at Buffalo - The SUNY

Buffalo, NY 14260